
Statsutskottets utlåtande nr 103. 1

Nr 103.

Utlåtande i anledning av Kungl. Maj ds proposition angående an
slag till statens bakteriologiska, rättskemiska och far- 
macevtiska laboratorier.

(3:e avd.)

I propositionen nr 1 har Kungl. Maj:t under femte huvudtiteln, punkterna 
114—119, föreslagit riksdagen att, i avbidan på särskild proposition i äm
net, beräkna följande belopp, avseende de under medicinalstyrelsen lydan
de laboratorierna, nämligen till
Statens bakteriologiska laboratorium: Avlöningar..................... kronor 1 100 000

» » ». Omkostnader...................... » 595 000
Statens rättskemiska laboratorium: Avlöningar..................... » 190 000

» » » Omkostnader ...................... » 35 000
Statens farmacevtiska laboratorium: Avlöningar......................... » 240 000

» » > Omkostnader ...................... » 55 000

Därefter har Kungl. Maj:t i propositionen nr 148, under åberopande av 
bilagt utdrag av statsrådsprotokollet över socialärenden för den 7 mars 1947, 
föreslagit riksdagen att dels bemyndiga Kungl. Maj :t att vidtaga de ändringar 
i personalförteckningarna för nämnda tre laboratorier, som påkallas av vad 
i statsrådsprotokollet förordats, dels godkänna av föredragande statsrådet 
Mossberg förordade avlöningsstater för laboratorierna, att tillämpas tills vi
dare från och med budgetåret 1947/48, dels för nämnda budgetår under V a 
huvudtiteln såsom förslagsanslag anvisa för statens bakteriologiska laborato
rium ett avlöningsanslag av 1 180 000 kronor och ett omkostnadsanslag av 
595 000 kronor, för statens rättskemiska laboratorium ett avlöningsanslag av 
180 000 kronor och ett omkostnadsanslag av 35 000 kronor samt för statens 
farmacevtiska laboratorium ett avlöningsanslag av 260 000 kronor och ett 
omkostnadsanslag av 56 900 kronor, dels ock medgiva, att de i avlöningssta- 
tema för statens rättskemiska och farmacevtiska laboratorier upptagna an
slagsposterna till avlöningar till övrig icke-ordinarie personal må för budget
året 1946/47 överskridas med högst 20 000 respektive 8 100 kronor.

Gemensamma administrativa frågor och lönefrågor.

Laboratoriernas administration.
I skrivelse den 26 juni 1941, nr 405, hemställde riksdagen, att Kungl. Maj:t 

ville föranstalta om utredning och förslag rörande administrationen av sta- 
Bihang till riksdagens protokoll 1947. 6 samt. Nr 103—105. 1
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tens bakteriologiska laboratorium, statens farmacevtiska laboratorium, sta
tens rättskemiska laboratorium, statens institut för folkhälsan och statens 
veterinärbakteriologiska anstalt. Skrivelsen var föranledd av ett uttalande 
av 19AO års statsrevisorer, som i sin berättelse erinrade om att statskontoret 
och riksräkenskapsverket i olika sammanhang — senast åren 1939 och 1940 
i samband med begärda anslagsförstärkningar för de bakteriologiska och 
farmacevtiska laboratorierna — framfört allvarliga erinringar mot organi
sationen och sättet för handhavandet av laboratoriernas ekonomiska förvalt
ning.

Uppdraget att verkställa den av riksdagen begärda utredningen anför
troddes åt de med stöd av Kungl. Maj ds bemyndigande den 30 januari 1942 
tillkallade sakkunniga för utredning rörande organisationen av den centrala 
förvaltningen för medicinal- och veterinärväsendet (medicinalstyrelseutred
ningen). Därvid undantogs dock statens veterinärbakteriologiska anstalt, 
vilken efter utredning av särskilda sakkunniga erhöll ny organisation med 
ingången av år 1944 och numera benämnes statens veterinärmedicinska an
stalt.

Medicinalstyrelseutredningen har redovisat sitt uppdrag i kapitel 15 av 
sitt den 5 februari 1946 avgivna betänkande angående den centrala organi
sationen av det civila medicinal- och veterinärväsendet (SOU 1946: 20).

över utredningens förslag ha yttranden avgivits av föreståndarna för de 
tre laboratorierna, medicinalstyrelsen, medicinska fakulteten i Lund, stats
kontoret och riksräkenskapsverket.

Föredragande statsrådet Mossberg har anfört följande.
Såsom av den lämnade redogörelsen framgår har frågan om en ändrad 

administration av de under medicinalstyrelsen lydande laboratorierna aktua
liserats genom ett av 1940 års statsrevisorer gjort uttalande, syftande till en 
förbättrad kontroll av den ekonomiska förvaltningen vid dessa laboratorier. 
I riksdagens skrivelse i anledning härav framfördes till särskilt övervägande 
tanken på en från medicinalstyrelsen fristående, gemensam ledning av såväl 
ifrågavarande laboratorier som statens institut för folkhälsan och dåvarande 
statens veterinärbakteriologiska anstalt.

Administrationen av sistnämnda anstalt har lösts för sig genom beslut av 
1943 års riksdag, varvid anstalten under benämningen statens veterinärmedi
cinska anstalt ställdes under ledning av en särskild styrelse, lydande direkt 
under jordbruksdepartementet. Härutinnan föreslås ingen ändring i proposi
tionen (nr 68) till årets riksdag angående den centrala ledningen av veterinär
väsendet.

Medicinalstyrelseutredningen, som haft att överväga motsvarande spörs
mål beträffande övriga här ifrågavarande institutioner, har efter ingående 
prövning kommit till den uppfattningen, att en särskild gemensam ledning 
av statens bakteriologiska, rättskemiska och farmacevtiska laboratorier 
samt statens institut för folkhälsan icke utgjorde någon ändamålsenlig lös
ning av administrationsfrågan. Utredningen förordar i princip ett bibehål
lande av nuvarande ordning härutinnan och begränsar sig till att föreslå vissa 
kompletterande åtgärder i syfte att avhjälpa föreliggande brister. Såvitt an
går de under medicinalstyrelsen lydande laboratorierna har utredningen så
lunda föreslagit, att chefen för styrelsens kameralbyrå, mot befrielse från
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vissa andra åligganden, anförtros vidgade uppgifter med avseende å labora
toriernas administration och ekonomiska förvaltning. Vid remissbehandling
en ha några skiljaktiga meningar icke framkommit beträffande utredningens 
principiella inställning till administrationsfrågan. Enighet har också i stort 
sett rått om vikten av alt medicinalstyrelsen beredes ökade möjligheter att 
övervaka de underlydande laboratoriernas ekonomiska förvaltning och ad
ministration. Medicinalstyrelsen har dock för sin del ansett, att kontrollen 
och rådgivningen beträffande denna sida av laboratoriernas verksamhet bor
de i huvudsak anförtros åt den administrative överdirektören i stället för 
kameralbyråchef en.

För egen del har jag i likhet med remissmyndighetema funnit de skäl, som 
utredningen anfört till stöd för sin principiella ståndpunkt i administrations
frågan, välgrundade. Otvivelaktigt skulle en särskild, för medicinalstyrelsens 
nuvarande laboratorier och folkhälsoinstitutet gemensam styrelse bli alltför 
tung och osmidig. Fn dylik administrationsform torde icke heller i och för 
sig innebära garanti för en mera rationell och effektiv ordning beträffande 
laboratoriernas ekonomiska förvaltning än den nuvarande, utbyggd på sätt 
utredningen föreslagit. Vid sådant förhållande och då frågan om ett när
mare samarbete mellan medicinalstyrelsen och dess laboratorier, å ena, 
samt statens institut för folkhälsan, å andra sidan, torde kunna erhålla en 
tillfredsställande lösning på annat sätt än genom en gemensam ledning, an
sluter jag mig i princip till utredningens ståndpunkt i administrationsfrågan.

När det gäller lämpligaste sättet att bereda medicinalstyrelsen ökade möj
ligheter att övervaka laboratoriernas ekonomiska förvaltning och administra
tion anser jag övervägande skäl tala för utredningens förslag härutinnan. De 
uppgifter, varom här är fråga, ligga i allt väsentligt i linje med kameralbyrå
chefens övriga göromål och förutsätta, om ökad effekt skall uppnås, en per
sonlig kontakt med arbetet å laboratorierna, som den administrative över
direktören med sin arbetsbörda icke kan förväntas medhinna. Närmare fö
reskrifter rörande kameralbyråchefens befogenheter i fråga om laboratorier
nas administration och ekonomiska förvaltning torde få meddelas av Kungl. 
Maj:t. Den av föreståndaren för statens bakteriologiska laboratorium berörda 
frågan om förstärkning av laboratoriets egen personal på det administrativt- 
kamerala området upptager jag till behandling i ett följande avsnitt.

Laboratorieföreståndarnas löneställning.
Föreståndarbefattningarna vid statens bakteriologiska och rättskemiska 

laboratorier äro för närvarande placerade i lönegrad B 1 respektive A 30.
I silt förenämnda betänkande har medicinalstyrelseutredningen jämväl be

rört frågan om löne- och anställningsförhållandena för föreståndarna vid de 
under medicinalstyrelsen lydande laboratorierna.

I skrivelse till medicinalstyrelsen med förslag till anslagsäskanden för 
budgetåret 1947/48 har föreståndaren för statens farmacevtiska laborato
rium förnyat sitt i remissvaret framförda förslag om uppflyttning av de båda 
befattningarna såsom laborator och avdelningsföreståndare vid laboratoriet 
från lönegrad A 28 till lönegrad A 30. Föreståndaren har härjämte föreslagit, 
att befattningarna i likhet med motsvarande befattningar vid statens institut 
för folkhälsan förenas med tjänstebenämningen professor.

I fråga om löneställningen för laboratorieföreståndama har föredragande 
statsrådet anfört följande.
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För medicinalstyrelseutredningens förslag om överflyttning av befatt
ningarna som föreståndare för statens bakteriologiska laboratorium och sta
tens rättskemislca laboratorium till lönepian G med placering i lönegrad 7 
synas bärande skäl föreligga. I likhet med lönenämnden anser jag mig 
därför böra tillstyrka detsamma. Ifrågavarande föreståndare skulle därige
nom komma att erhålla samma anställnings- och löneförmåner, som jag 
i annat sammanhang (prop. nr 67) förordat för medicinalråden. För den 
händelse någondera av de nuvarande innehavarna icke skulle önska övergå 
till de nya tjänsterna, torde Kungl. Maj:t böra äga rätt att överföra befatt
ningshavarna i fråga på övergångsstat.

Vid statens farmacevtiska laboratorium finnes, som tidigare nämnts, icke 
någon särskild föreståndarbefattning utan har ledningen av laboratoriet i 
administrativt hänseende anförtrotts åt en av laboratorerna och avdelnings- 
föreståndarna mot ett särskilt arvode av 1 000 kronor för år. Någon direkt 
jämförelse med löneställningen för föreståndarna för statens bakteriologiska 
och rättskemiska laboratorier kan därför icke verkställas. Fog synes emeller
tid föreligga för en höjning även av ifrågavarande föreståndares löneförmå
ner, särskilt om laboratoriet anförtros vidgade uppgifter med avseende å 
apotekskontrollen i enlighet med vad jag i det följande förordar. Olika alter
nativ erbjuda sig härvidlag. Utredningen har för sin del föreslagit en höjning 
av föreståndararvodet till 2 000 kronor, medan medicinalstyrelsen förordat en 
höjning av de båda avdelningsföreståndarnas grundlön från A 28 till A 29. 
Laboratorieföreståndaren själv har ansett en kombination av båda linjerna 
bäst motsvara rättvisans krav och yrkat dels en uppflyttning av avdelnings- 
föreståndarna till lönegrad A 30, dels ock en höjning av föreståndararvodet 
till 2 000 kronor. Föreståndaren har till stöd härför hänvisat till förhållan
dena vid statens institut för folkhälsan, där samma organisationsform före
finnes samt vederbörande befattningshavares kvalifikationer och arbetsupp
gifter i stort sett äro jämförbara. Vid detta institut äro avdelningsförestån- 
darna placerade i lönegrad A 30 under benämningen professor; för före- 
ståndarskapets handhavande utgår ett särskilt arvode av 2 000 kronor. Vid 
farmacevtiska institutet äro löneförhållandena för motsvarande befattnings
havare analoga. Vid den prövning, som ägnats denna fråga, ha enligt min 
mening icke framkommit några skäl, som motivera en högre löneställning för 
ifrågavarande befattningshavare vid sistnämnda institutioner. Jag anser mig 
under sådana förhållanden böra tillstyrka, att jämväl avdelningsföreståndar- 
na vid statens farmacevtiska laboratorium placeras i lönegrad A 30 och 
erhålla professors namn. Vid bifall härtill torde arvodet för ledningen av 
laboratoriet i dess helhet kunna tills vidare bibehållas vid oförändrat belopp 
eller 1 000 kronor.

Löneställningen för laboratorer och vetenskapligt utbildade assistenter.
I sina av medicinalstyrelsen med skrivelse den 31 augusti 1946 överläm

nade förslag till anslagsäskanden för nästa budgetår ha föreståndarna för de 
tre laboratorierna framlagt förslag om ändrad lönegradsplacering för vissa 
av förenämnda befattningshavare.

I skrivelse den 16 november 1946 har medicinalsturelsen anmält, att på 
begäran av Sveriges läkarförbund förhandlingar ägt rum mellan styrelsen 
och förbundet beträffande anställnings-, arbets- och avlöningsvillkoren för 
läkare vid de tre laboratorierna. I skrivelsen har medicinalstyrelsen avgivit 
vissa förslag i ämnet.



Över framställningarna ha yttranden avgivits av statskontoret och all
männa lönenämnden.

Vidare har centralstyrelsen för Sveriges farmaceut förbund inkommit med 
en framställning.

Föredragande statsrådet har i denna fråga anfört följande.
De mera fast anställda laboratorieassistenterna med vetenskaplig utbild

ning äro, såsom framgår av den lämnade redogörelsen, med avseende å löne- 
ställningen uppdelade i två grupper, allteftersom de äga legitimation som lä
kare eller icke. De förra äro placerade i lönegrad Ex 22 i likhet med vad tidi
gare varit fallet beträffande vissa underläkare vid de statliga kroppssjuk- 
husen, medan de övriga åtnjuta lön enligt lönegrad Ex 21.

Delvis såsom resultat av förhandlingar med läkarförbundet föreligger nu 
förslag från medicinalstyrelsens sida, att läkarassistenterna skola beredas 
extra ordinarie anställning i lönegrad 24 samt att övriga mera fast anställda 
assistenter skola erhålla samma löneställning. Statskontoret har ställt sig av
visande till detta förslag under hänvisning bl. a. till att de statsanställda un
derläkarnas löneförmåner vore föremål för utredning. Lönenämnden har 
hyst viss tvekan rörande lämpligheten av att nu företaga en så relativt be
tydande uppflyttning av läkarassistenternas löneplacering, som medicinal
styrelsens förslag innebär, men likväl icke velat motsätta sig en sådan under 
förutsättning, att vederbörande ej alltför kort tid tjänstgjort vid labora
toriet. Till frågan om övriga assistenters löneställning är lönenämnden icke 
beredd att taga ståndpunkt, innan en allmän översyn verkställts rörande av
löningsförhållandena för assistentpersonalen vid andra jämförliga institu
tioner.

Enligt min mening råder intet nödtvunget samband mellan löneförmånerna 
för läkarassistenterna vid ifrågavarande laboratorier och för underläkarna 
vid de statliga kroppssjukhusen. Därtill föreligga alltför stora skiljaktig
heter i fråga om arbetet och inkomstmöjligheter i samband med tjänsten. 
Jag ansluter mig alltså i denna del till den ståndpunkt, som medicinalstyrel
sen senast intagit och som i sin tur sammanfaller med läkarförbundets.

Enär utvecklingen på området lett därhän, att vid medicinalstyrelsens labo
ratorier behov numera föreligger av fast anställd personal med läkarutbild
ning och annan vetenskaplig utbildning i lägre löneställning än laboratorer, 
synes mig någon principiell erinran icke heller kunna riktas mot att ett an
tal assistentbefattningar överföres till extra ordinarie stat. Tveksamhet gör 
sig för min del allenast gällande i fråga om lönegradsplaceringen av dessa 
befattningar. För läkarassistenternas del anser jag emellertid en placering i 
lönegrad Eo 24 kunna accepteras under den av lönenämnden angivna förut
sättningen, att vederbörande tjänstgjort under ej alltför kort tid vid statsla- 
boratorium, förslagsvis minst ett år. För övriga assistenter torde, i analogi 
med vad som gäller i vissa andra liknande fall, en placering i högst lönegrad 
Eo 23 kunna ifrågakomma. För en sådan löneställning torde dock böra krä
vas dels minst ett års tjänstgöring vid statslaboratorium, dels ock avlagd li
centiatexamen eller däremot svarande kompetens i ämne, som faller inom la
boratoriets verksamhetsområde. Uppfyller vederbörande icke sistnämnda 
fordran, torde han icke böra få åtnjuta lön i högre lönegrad än Eo 21. Assi
stent, som icke tjänstgjort vid statslaboratorium i sammanlagt ett år, torde 
böra erhålla arvode eller lön högst till belopp, motsvarande två löneklasser 
lägre än vad som eljest skulle ha utgått. Det torde få ankomma på Kungl. 
Maj:t att utfärda närmare föreskrifter i nu berörda hänseenden, varvid även
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torde böra beaktas angelägenheten av alt vederbörande, liksom nu i regel är 
fallet, förskaffat sig viss praktisk erfarenhet utanför statslaboratorium.

I anslutning till vad jag sålunda förordat finner jag mig, i likhet med löne- 
nämnden, böra biträda medicinalstyrelsens förslag att uppflytta de två labo- 
ratorstjänster vid statens bakteriologiska laboratorium, som nu äro placerade 
i lönegrad Eo 24, till lönegrad Eo 26. Därigenom skulle de bli likställda med 
övriga laboratorer vid medicinalstyrelsens laboratorier.

Inspektionen av apoteksväsendet.
I ett särskilt avsnitt av sitt förut omnämnda betänkande har medicinalsty

relseutredningen upptagit frågan om inspektionen av apoteksväsendet till 
närmare behandling. Utredningen har därvid förordat en viss omläggning av 
ifrågavarande inspektion samt för ändamålet föreslagit en komplettering av 
statens farmacevtiska laboratorium.

Vid behandlingen av förevarande fråga har utredningen haft till sitt för
fogande en av apotekarsocietetens direktion samt centralstyrelserna för 
Sveriges apotekarförbund och Sveriges farmacevtförbund gjord framställ
ning om ändrad organisation av apoteksvisitationerna ävensom vissa över 
framställningen avgivna yttranden.

Medicinalstyrelseutredningens nu förevarande förslag har varit föremål för 
remissbehandling hos ett flertal myndigheter och organisationer ävensom 
hos vässa förste provinsialläkare och därmed jämställda stadsläkare.

Beträffande denna fråga har föredragande statsrådet anfört följande.
Av den lämnade redogörelsen framgår, att enighet i stort sett råder om 

önskvärdheten av att begränsa förste provinsialläkarnas och stadsläkarnas 
visitationsskyldighet till att avse den hygieniska kontrollen av apoteken samt 
förskrivningen av gifter och alkoholhaltiga preparat, medan den farmacev
tiska kontrollen överlåtes åt specialutbildade inspektörer. Då denna fördel
ning synes mig vara en naturlig följd av utvecklingen på läkemedelsområdet, 
ansluter jag mig i princip till medicinalstyrelseutredningens förslag härutin- 
nan. Delade meningar ha endast framkommit rörande omfattningen av förste 
provinsialläkarnas och stadsläkarnas visitationsskyldighet. I detta hänseende 
torde det emellertid få ankomma på medicinalstyrelsen att meddela närmare 
föreskrifter, varför jag här lämnar denna detalj å sido.

Beträffande den farmacevtiska kontrollen innebär utredningens förslag, att 
skyldigheten härutinnan överflyttas från medicinalstyrelsen till särskilda be
fattningshavare vid statens farmacevtiska laboratorium. I betraktande av 
inspektionens faktiska innehåll synes mig detta vara en praktiskt lämplig 
åtgärd. I princip torde ej heller anledning föreligga till erinran mot detta 
förslag, så länge laboratoriet står under medicinalstyrelsens omedelbara led
ning. Jag tillstyrker därför utredningens förslag även i detta hänseende.

Personalbehovet för inspektionsskyldighetens fullgörande har av utred
ningen uppskattats till två inspektörer, placerade i lönegrad Eo 27, samt två 
laboratoriebiträden för mera rutinmässiga analyser av vid inspektionen ut
tagna läkemedelsprov, båda tills vidare placerade i lönegrad Ex 7. Stats
kontoret har ifrågasatt, att antalet apoteksinspektörer skulle tills vidare be
gränsas till en, placerad i lönegrad Eo 26, under det att övriga remissinstanser 
anslutit sig till utredningens förslag. Då enligt min uppfattning utredningen 
förebragt fullgoda skäl för sin ståndpunkt, förordar jag, att två befattningar 
såsom apoteksinspektörer i lönegrad Eo 27 inrättas. Jag vill i detta samman
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hang erinra om att Kungl. Maj:t på grund av förhållandena genom särskilt 
beslut sett sig nödsakad medgiva, att en apoteksinspektör finge provisoriskt 
anställas mot arvode under första halvåret innevarande kalenderår.

Utredningens förslag om anställande av två laboratoriebiträden för rutin
mässiga undersökningar i samband med apotekskontrollen föranleder ingen 
annan erinran från min sida än att jag i anslutning till medicinalstyrelsens 
yttrande föreslår, att ett av dessa biträden placeras som förste laboratorie- 
biträde i lönegrad Eo 11.

Slutligen anser jag mig böra biträda utredningens förslag om befrielse för 
apoteksbyråchefen från den honom nu åvilande visitationsskyldigheten be
träffande apoteken i Stockholm.

Medelsbehovet för budgetåret 1947/48 in. m.

Statens bakteriologiska laboratorium: Avlöningar.
Ifrågavarande anslag är i riksstaten för innevarande budgetår upptaget till 

510 000 kronor.
Medicinalstyrelsen har med skrivelse den 31 augusti 1946 överlämnat en 

av föreståndaren för laboratoriet, professorn G. Olin, gjord framställning 
om anslag till laboratoriets avlöningskostnader för nästa budgetår.

I ärendet ha utlåtanden avgivits av statskontoret och allmänna löne- 
nämnden.

Föredragande statsrådet har till en början anfört att säd bedömningen av 
personalbehovet för laboratoriets verksamhet under innevarande budgetår 
Kungl. Maj:ts ställningstagande präglats av stor försiktighet med hänsyn 
till svårigheten att då överblicka arten och omfattningen av laboratoriets 
fredsmässiga arbetsuppgifter. Såsom en konsekvens härav avvisades större 
delen av laboratoriets och medicinalstyrelsens krav på förbättrade anställ
nings- och avlöningsvillkor för den då tillfälligt anställda, med militära 
medel avlönade personalen vid laboratoriet och utverkades fullmakt för 
Kungl. Maj:t att, därest verksamheten vid laboratoriet måste givas en 
större omfattning än den av Kungl. Maj:t förutsatta, besluta om erforderlig 
förstärkning av personalen med anlitande av laboratoriets avlöningsanslag. 
Denna fullmakt hade måst i betydande omfattning utnyttjas. Personalen vid 
laboratoriet, frånsett rent tillfälliga biträden, uppginge numera till drygt 180 
befattningshavare, innebärande en ökning i förhållande till det i statsverks
propositionen för löpande budgetår beräknade antalet med ett 60-tal befatt
ningshavare.

Sedan krigsårens speciella krav på laboratoriet numera bortfallit och lä
get även i övrigt klarnat, förelåge möjlighet att relativt tillförlitligt bedöma 
laboratoriets personalbehov för fredsmässiga uppgifter. Tidpunkten vore där
med även inne för att verkställa en omprövning av anställnings- och löne
förhållandena för laboratoriets personal, varom förra årets riksdag jämväl 
uttalat önskemål.
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Vid den prövning, som inom departementet ägnats nu föreliggande spörs
mål, hade medicinalstyrelsens förslag i fråga om personalbeståndets omfatt
ning, vilken endast obetydligt skilde sig från den nuvarande, ansetts böra 
utan reduktion godtagas. Jämväl beträffande personalens anställnings- och 
löneförhållanden syntes medicinalstyrelsens ståndpunkt i stort sett innebära 
en rimlig avvägning i nuvarande läge. Härvid kunde rörande laboratoriebi- 
trädespersonalen erinras om att dennas löneställning för närvarande vore 
föremål för utredning genom särskilt tillkallad sakkunnig och att styrelsens 
förslag i denna del alltså endast vore att betrakta som provisoriskt.

Kungl. Maj ds förslag beträffande personalen vid laboratoriet innebär be
träffande den vetenskapligt utbildade personalen att 2 labo- 
ratorsbefattningar i lönegrad Eo 24 uppflyttas till lönegrad Eo 26 och 7 
assistentbefattningar i lönegrad Ex 22 uppflyttas till lönegrad Eo 24. Dessa 
förslag ha behandlats i det föregående.

Vidare skulle en assistent med ett arvode av 8 500 kronor överföras till lö
negrad Eo 24, arvodena till två assistenter höjas från 8 500 till 9 600 kronor 
samt arvodet till en kontrollant höjas från 4 500 till 5 000 kronor.

I fråga om den för laboratoriegöromål avsedda b i- 
trädespersonalen innebär Kungl. Maj ds förslag till en början upp- 
flyttning av laboratorier trades tjänsten i lönegrad A 9 å serologiska avdel
ningen till befattning såsom förste laboratoriebiträde i lönegrad All samt 
inrättande av ytterligare en preparatorstjänst i lönegrad A 10 å nämnda av
delning.

Vid laboratoriet finnas för närvarande anställda tillhopa 37 kvinnliga la- 
boratoriebiträden. Av biträdena äro 2 placerade i lönegrad Eo 7 och 6 i löne
grad Eo 6, medan de återstående 29 äro placerade i lönegrad Ex 6 eller åt
njuta arvode. Behovet av kvinnliga laboratoriebiträden under nästa budgetår 
har uppskattats till 38. I avbidan på att löneställningen för dessa prövas i 
större sammanhang har föreslagits att av de 38 kvinnliga laboratoriebiträ- 
dena 7 placeras i lönegrad A 7, 9 i lönegrad Eo 7, 6 i lönegrad Eo 6 och 16 i 
lönegrad Ex 6.

Antalet manliga laboratoriebiträden utgör för närvarande 11, varav 1 i 
lönegrad A 7, 1 i lönegrad Eo 7, 2 i lönegrad A 6, 3 i lönegrad Eo 6 och 4 i 
lönegrad Ex 6. Det ifrågasättes icke någon ändring beträffande antalet så
dana biträden för nästa budgetår men föreslås att 2 placeras i lönegrad A 7, 
4 i lönegrad A 6, 3 i lönegrad Eo 6 och 2 i lönegrad Ex 6.

Vidare finnas för närvarande tillhopa 53 lägre biträden för laboratorie
göromål. Av biträdena äro 6 placerade i lönegrad Eo 2, medan de återstående 
47 äro placerade i lönegrad Ex 2 eller åtnjuta arvode. Det erforderliga an
talet biträden för nästa budgetår uppskattas till oförändrat antal, av vilket 10 
skulle placeras i lönegrad Eo 2 och 43 i lönegrad Ex 2.

Vad slutligen beträffar stallbiträdena föreslås av de sammanlagt 17 befatt
ningarna 5 placerade i lönegrad A 5, 7 i lönegrad Eo 5 och 5 i lönegrad 
Ex 5.
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Vad angår kontors- och e x p e d i t i o n s p er s o n alen ha göro- 
målens art och omfattning ansetts motivera en förändring av nuvarande 
kassörsbefattning till en kamrerarebefattning i lönegrad Eo 22. Vid bifall 
härtill skulle befattningen som kansliskrivare kunna tills vidare bibehållas i 
lönegrad Eo 11. Därvid har förutsatts att den mera kvalificerade rådgivning
en rörande laboratoriets administration och ekonomiska förvaltning skall 
åvila kameralbyråchefen i medicinalstyrelsen.

Vid laboratoriet finnas för närvarande anställda sammanlagt 14 kontors- 
biträden varav 2 i lönegrad A 4, 2 i lönegrad Eo 4, och 10 i lönegrad Ex 4. 
För nästa budgetår föreslås uppflyttning av ett kontorsbiträde till kansli
biträde i lönegrad A 7 samt utökning av antalet biträden med ett. För de öv
riga har löneställningen ansetts böra bestämmas enligt de allmänna grunder 
för befordran av biträdespersonal, som innevarande års riksdag på förslag av 
Kungl. Maj:t godtagit, vilket bland annat innebär att antalet ordinarie kon- 
torsbiträden ökas från 2 till 4. En telefonist i Ex 2 föreslås i anslutning här
till placerad i Eo 4. Av expeditionsvaktpersonalen skulle vidare en befattning 
i Ex 6 uppflyttas till förrådsförman i A 7 och en befattning i Ex 5 överföras 
till extra ordinarie stat. En chaufför i Ex 6 skulle överföras till lönegra
den Eo 5.

Beträffande maskin- och gårdspersonalen innebär Kungl. 
Maj ds förslag, att en reparatör i Ex 7 och en hantverkare i Ex 6 överföras 
till extra ordinarie anställning i motsvarande lönegrader, att en befattning 
som eldare i lönegraden Eo 5 nyinrättas samt att två nattvakter, som för när
varande åtnjuta arvoden, placeras i lönegraden den ene i Eo 5 och den andre 
i Ex 5.

Vid bifall härtill och under erinran om vad som tidigare anförts angående 
löneställningen för laboratorieföreståndaren och viss annan vetenskapligt ut
bildad personal skulle vid laboratoriet komma att finnas de ordinarie och 
extra ordinarie befattningar, som framgå av följande sammanställning. Denna 
är dock i vad avser extra ordinarie kontorsbiträden och skrivbiträden endast 
preliminär, då det definitiva antalet sådana befattningar icke kan fastställas, 
förrän bestämmelser föreligga om övergången till den reglerade befordrings- 
gången för biträdespersonal.

Sammanställning.

Ordinarie.
Sefattning Lönegrad
1 föreståndare .......................  C 7
2 laboratorer och avdelnings-

föreståndare ...................  A 28
3 förste laboratoriebiträden. .All
4 preparatorer .......................  A 10
2 kontorister ........................... A 9
1 maskinist ........................... A 9

Extra ordinarie.
Befattning Lönegrad

4 laboratorer ........................ Eo 26
8 assistenter ........................ Eo 24
1 kamrerare............................ Eo 22
1 kansliskrivare ...................  Eo 11
1 reparatör ............................ Eo 7
9 laboratoriebiträden ........... Eo 7
9 laboratoriebiträden ......... Eo 6
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9 laboratoriebiträden ........... A 7 1 hantverkare ................... .. Eo 6
1 stallförman ....................... A 7 1 värmeledningsskötare . . .. Eo 6
1 förrådsförman ................... A 7 1 bilförare ....................... . . Eo 5
1 kanslibiträde ........................ A 7 1 expeditionsvakt ........... . . Eo 5
4 laboratoriebiträden ........... A 6 7 stallbiträden................... . . Eo 5
1 vaktmästare, tillika chauf- 2 eldare ......................... . . Eo 5

för .............................. A 6 1 vaktmästare ................... .. Eo 5
1 vaktmästare ..................... A 5 1 nattvakt ....................... . . Eo 5
5 stallbiträden ........................ A 5 3 kontorsbiträden ........... .. Eo 4
4 kontorsbiträden................... A 4 1 telefonist ....................... 4

40 11 biträden ....................... 2
5 skrivbiträden ............... . . Eo 2

68

Härtill skulle komma dels 5 befattningshavare med avlöning i form av 
arvode dels ock 72 befattningshavare med lön enligt löneplan Ex i löne
graderna 2—6. Sammanlagda antalet befattningar skulle alltså uppgå till 
185.

I detta sammanhang har föredragande statsrådet jämväl anfört följande.
Till sist vill jag erinra om att 1946 års riksdag vid sin behandling av labo

ratoriets avlöningsanslag betonat, att laboratoriets utgifter även under nor
mala förhållanden måste komma att bliva beroende av i vad mån laborato
riets diagnosticerande verksamhet tages i anspråk och beställningar inkom
ma på sera och ympämnen, som framställas vid laboratoriet. Riksdagen fann 
därför önskvärt, att åt Kungl. Maj:t, medicinalstyrelsen eller laboratoriets 
ledning även framdeles inrymdes större frihet beträffande skilda slag av ut
gifter ^vid laboratoriet samt förutsatte, att Kungl. Maj:t toge under övervägan
de, på vad sätt en sådan friare ställning lämpligen borde beredas. Därvid 
borde hänsyn jämväl tagas till att vetenskapligt arbete borde bedrivas vid 
laboratoriet ävensom till den särskilda beskaffenheten av dess inkomstkällor.

I anledning härav har medicinalstyrelsen låtit genom laboratorieförestån- 
daren verkställa utredning rörande möjligheten och lämpligheten av att om
ändra laboratoriet till ett »affärsdrivande» verk. Medicinalstyrelsen, som med 
skrivelse den 16 november 1946 överlämnat resultatet av den sålunda verk
ställda utredningen, har för sin del i likhet med föreståndaren icke funnit 
lämpligt att räkna med laboratoriet som en självförsörjande institution utan 
i stället förordat, att åt medicinalstyrelsen eller laboratorieföreståndaren in
rymmes större frihet än vad nu är fallet att disponera medel för anställande 
av tillfällig personal och för inköp av inventarier och instrument.

Själv har jag ännu icke varit i tillfälle att taga spörsmålet om laborato
riets förändring till en ekonomiskt självförsörjande institution under närma
re övervägande. Jag vill emellertid framhålla, att Kungl. Maj:t redan enligt 
gällande avlönings- och omkostnadsstater för laboratoriet äger möjlighet att 
på framställning av medicinalstyrelsen anvisa erforderliga medel för tillgo
doseende av uppkommande behov. Vidare må erinras om att tidigare vid 
upprepade tillfällen riktats anmärkningar mot laboratoriets ekonomiska för
valtning, vilket bl. a. föranlett framställning från riksdagens sida i fråga om 
administrationen av medicinalstyrelsens laboratorier. Vid sådant förhållande
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är jag för närvarande icke beredd att förorda ändrade regler för dispositio
nen av anslagen till laboratoriets verksamhet, utan torde därmed böra anstå 
till dess erfarenhet vunnits av den förstärkning beträffande laboratoriets ad
ministration, som jag i det föregående förordat.

Statens bakteriologiska laboratorium: Omkostnader.
För innevarande budgetår är bakteriologiska laboratoriets omkostnadsan- 

slag upptaget till 519 000 kronor. Av den begärda höjningen å 76 000 kronor 
hänföra sig 12 000 kronor till anslagsposten expenser, varav 10 000 kronor 
till bränsle, lyse och vatten. Höjningen i övrigt avser anslagsposten till övriga 
utgifter nämligen främst delposterna till inköp av förbrukningsartiklar 
(50 000 kronor), tvätt och inre renhållning (15 000 kronor) och inköp och 
underhåll av inventarier och instrument (7 500 kronor). Delposten till in
köp och underhåll av djur har ansetts kunna nedräknas med 14 000 kro
nor.

Statens rättskemiska laboratorium: Avlöningar.
Ifrågavarande anslag är för innevarande budgetår upptaget till 96 200 

kronor.
Med skrivelse den 31 augusti 1946 har medicinalstyrelsen överlämnat en 

av laboratoriets föreståndare, professorn E. Wolff, gjord framställning an
gående medelsbehovet för nästa budgetår.

I ärendet ha statskontoret och allmänna lönenämnden avgivit utlåtanden.
Föredragande statsrådet har anfört bland annat följande.
Beträffande de ordinarie befattningshavarna har jag redan tidigare 

uttalat mig för en överföring av föreståndartjänslen till löneplan C med pla
cering i lönegrad 7. Fullgoda skäl synas mig vidare föreligga för uppflytt- 
ning av den ordinarie kontorsbiträdestjänsten till kanslibiträdestjänst i löne
grad A 7 samt för överflyttning av laboratoriebiträdestjänsten i lönegrad 
Eo 7 till ordinarie stat. Jag tillstyrker därför även dessa förslag.

Under icke-ordinarieposten har föreståndaren med tillstyrkan 
av medicinalstyrelsen i första hand påkallat en förstärkning av den s. k. 
Rh-avdelningen. Med hänsyn till vad föreståndaren anfört förordar jag i 
allt väsentligt förslaget härutinnan. I enlighet härmed räknar jag för denna 
avdelning med följande personal, nämligen en laborator och avdelningsföre- 
ståndare i lönegrad Eo 28, en läkarassistent i lönegrad Eo 24, tre extra assis
tenter, varav en på halvtid, med avlöning i form av arvode samt ett biträde 
för skrivgöromål. I samband härmed vill jag erinra om att Kungl. Maj:t till 
följd av arbetsbördans snabba ökning genom beslut den 30 december 1946 
sett sig nödsakad medgiva, att vid laboratoriet finge — med anlitande av den 
i avlöningsstaten för laboratoriet för innevarande budgetår upptagna anslags
posten till avlöningar till övrig icke-ordinarie personal — från och med den 
1 januari tills vidare till och med den 30 juni 1947 å ifrågavarande avdelning 
anställas en laborator mot ett arvode av 1 100 kronor för månad och en läkar- 
utbildad assistent mot ett arvode av 800 kronor för månad. Samtidigt har 
medgivits, att av de tre arvodesavlönade assistenterna två finge under samma 
tid tjänstgöra på heltid mot ett arvode av 655 kronor för månad. Ett bifall 
till vad jag nyss förordat innebär i stort sett alltså endast, alt den nu å Rh-
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anställda personalen far fortsätta sitt arbete delvis under fastare 
anställningsförhållanden.. Arvodet till vardera av de heltidsanställda assis
tenterna torde i anslutning till den allmänna löneregleringen för statens 
tjänstemän böra uppräknas till 8 200 kronor. Arvodet till den^halvtidsanställ- 
de assistenten torde böra utgå med 4 200 kronor.

Den nuvarande assistentbefattningen i lönegrad Ex 21, som innehas av en 
medicine kandidat med relativt omfattande vetenskaplig produktion inom la
boratoriets verksamhetsområde, bör enligt föreståndarens, av medicinalstyrel- 
sen biträdda uppfattning i princip jämställas med läkarassistentbefattning. 
Lönenämnden har (jfr s. 20) förordat en placering av ifrågavarande befatt
ningshavare i lönegrad Eo 21. För egen del vill jag i anslutning till de 
principer för assistenternas lönegradsplacering, som jag i det föregående 
uppdragit, föreslå, att befattningshavaren placeras i lönegrad Eo 23. Härvid 
förutsätter jag dock, att det extra arvode av 2 000 kronor, som han nu åtnju
ter för serumkontrollen å Rh-avdelningen, bortfaller. För en kemiskt utbil
dad assistent torde tills vidare böra räknas med en befattning i högst löne
grad Eo 21. Samtidigt torde den nuvarande särskilda arvodesposten å 6 000 
kronor böra utgå ur avlöningsstaten.

Föreståndarens förslag^ i övrigt har icke givit mig anledning till annan 
erinran än att löneförmånerna för skrivbiträdena böra avvägas i enlighet 
med de grunder, som godtagits av innevarande års riksdag.

Vid bifall till vad jag förordat skulle laboratoriets personalförteckning en
ligt gällande grunder erhålla följande utseende.

®i„g Tjänstemän å ordinarie stat.
1 föreståndare ....................................................................
1 laborator .....................................................................
1 förste laboratoriebiträde ...............................................
1 laboratoriebiträde ..........................................................
1 kanslibiträde ..................................................................
1 vaktmästare ..................... '...........................................
1 kontorsbiträde ....................................

Löne
grad

C 7 
A 26 
A 11 
A 7 
A 7 
A 7 
A 4

Extra ordinarie tjänstemän i högre löriegrad än 20.
1 laborator och avdelningsföreståndare..................................................... Eo 28
1 assistent ......................................................................................... ..............  jrQ 24
1 * ......................................................................................... ’ !! Eo 23
1 * ................................................................................................högst Eo 21

I förevarande sammanhang torde jag vidare få anmäla, att medicinalsty
relsen i skrivelse den 6 mars 1947 hemställt, att den i laboratoriets avlönings- 
stat för innevarande budgetåret uppförda anslagsposten till avlöningar till 
övrig icke-ordinarie personal måtte få överskridas med 20 000 kronor. Av 
skrivelsen framgår, att av nämnda belopp i runt tal 14 000 kronor utgjorde 
merkostnader i anledning av den genom Kungl. Maj:ts förut omnämnda 
beslut den 30 december 1946 medgivna förstärkningen av laboratoriets per
sonal återstoden av överskridandet vore föranledd därav, att det visat sig 
nödvändigt att för Rh-avdelningens räkning anställa ett extra kontors
biträde, för vilket medel ej beräknats under anslagsposten, ävensom av kost
nader för arvodesförhöjningar motsvarande provisoriskt lönetillägg och för



Statsutskottets utlåtande nr 103. 13

vikariatsarvoden. Jag tillstyrker, att riksdagens medgivande inhämtas att 
överskrida posten med högst det av styrelsen äskade beloppet, 20 000 kronor.

Statens rättskemiska laboratorium: Omkostnader.
Anslaget är för innevarande budgetår upptaget till 24 800 kronor.
Av den föreslagna anslagsökningen, 10 200 kronor, faller 2 000 kronor på 

övriga expenser. Under anslagsposten till övriga utgifter har föreslagits höj
ning av samtliga delposter, nämligen med 1 500 kronor för inköp av prov- 
tagningsmateriel för alkoholblodprov åt polismyndigheterna, med 3 200 kro
nor för inköp och underhåll av apparater, förbrukningsartiklar m. m. samt 
3 500 kronor för städning, diskning och renhållning.

Statens farmacevtiska laboratorium: Avlöningar.
I gällande riksstat är ifrågavarande anslag anvisat med 122 500 kronor.
Medicinalstyrelsen har med skrivelse den 31 augusti 1946 överlämnat av 

föreståndaren för laboratoriet, H. Rydin, gjord framställning rörande medels
behovet för avlöningar vid laboratoriet för nästa budgetår. •

I ärendet ha statskontoret och allmänna lönenämnden avgivit utlåtanden 
varjämte centralstyrelsen för Sveriges farmacevtförbund inkommit med en 
framställning angående löneställningen för en vid laboratoriet anställd assis
tent.

Föredragande statsrådet har anfört bland annat följande.
I enlighet med vad jag i det föregående förordat torde de båda befattning

arna som laborator och avdelningsföreståndare i lönegrad A 28 böra upp
flyttas till professorstjänster i lönegrad A 30 och arvodet till laboratoriets 
föreståndare därvid bibehållas vid oförändrat belopp, 1 000 kronor.

Jag har vidare förut tillstyrkt inrättande vid laboratoriet av två befatt
ningar som apoteksinspektör i lönegrad Eo 27 samt en förste laboratoriebiträ- 
destjänst i lönegrad Eo 11 och en laboratoriebiträdestjänst i lönegrad Ex 7.

Vad laboratorieförståndaren och medicinalstyrelsen anfört om angelägen
heten av att avlasta de båda avdelningsföreståndarna från vissa arbetsuppgif
ter och om behovet av en intensifierad vetenskaplig forskningsverksamhet 
vid laboratoriet synes giva vid handen, att en förstärkning av laboratoriets 
i vetenskapligt avseende mera kvalificerade personal är nödvändig. Jag an
ser mig därför böra tillstyrka föreliggande förslag om inrättande av två nya 
laboratorstjänster vid laboratoriet. I fråga om befattningarnas lönegradspla- 
cering biträder jag medicinalstyrelsens, av allmänna lönenämnden tillstyrkta 
förslag och förordar alltså, att tjänsterna uppföras i lönegrad Eo 26.

I enlighet med de principer för lönegradsplacering av assistentbefattningar 
vid medicinalstyrelsens laboratorier, som angivits i det föregående, böra 
vidare upptagas två befattningar som läkarassistent i lönegrad Eo 24, medan 
för övriga tre assistenter lämpligen böra uppföras två tjänster i lönegrad 
Eo 23 och en i högst lönegrad Eo 21.

Förslaget om uppflyttning av laboratoriebiträdet i lönegrad Eo 2 till löne
grad Eo 6 biträder jag. Däremot torde med ändring av förste laboratorie- 
biträdenas tjänstebenämning och med uppflyttning av de i 6 lönegraden 
placerade laboratoriebiträdena böra anstå i avbidan på resultatet av den
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särskilda utredning, som igångsatts rörande laboratoriebiträdenas löneställ- 
ning.

Vid bifall till vad jag förordat skulle laboratoriets personalförteckning en
ligt gällande grunder erhålla följande utseende.

Be?att" Tjänstemän å ordinarie stat.ning
2 professorer .......................................................................
2 förste laboratoriebiträden ...........................................
1 laboratoriebiträde...........................................................
1 vaktmästare ....................................................................
1 laboratoriebiträde...........................................................
1 kontorsbiträde ................................................................

Extra ordinarie tjänstemän i högre lönegrad än 20.
2 apoteksinspektörer ....................................................................................... Eo 27
2 laboratorer .................................................................................................... Eo 26
2 assistenter........................................................................................................ Eo 24
2 assistenter........................................................................................................ Eo 23
1 assistent ...........................................................................................  högst Eo 21

I detta sammanhang vill jag vidare anmäla, att Kungl. Maj:t genom be
slut den 12 juli respektive den 25 oktober 1946 medgivit, att av den i labo
ratoriets avlöningsstat för innevarande budgetår upptagna anslagsposten 
till avlöningar till övrig icke-ordinarie personal finge användas dels ett be
lopp av högst 3 300 kronor för anställande under tiden 1 juli 1946—31 maj 
1947 av ett extra laboratoriebiträde för de förut omnämnda undersökning
arna beträffande sköldkörtelpreparat, dels ock ett belopp av högst 1 000 
kronor för avlönande av ett extra laboratoriebiträde med uppgift att avslu
ta vissa undersökningar angående läkemedel innehållande järn. I sin före- 
nämnda skrivelse den 18 februari 1947 har medicinalstyrelsen hemställt, att 
förstnämnda biträde måtte få vara anställt jämväl under juni 1947. De sam
manlagda kostnaderna under innevarande budgetår för ifrågavarande båda 
ändamål skulle vid bifall till medicinalstyrelsens hemställan uppgå till (3 300 
+ 1 000 + 300) 4 600 kronor. Medicinalstyrelsen har vidare meddelat, att 
en oförutsedd merbelastning av förevarande anslagspost å i runt tal 3 500 
kronor komme att uppstå för avlönande av vikarier under vissa befattnings
havares tjänstledighet för sjukdom eller havandeskap. Styrelsen har hem
ställt, att posten måtte få överskridas med (4 600 + 3 500) 8 100 kronor. 
Då jag för egen del intet har att erinra mot styrelsens hemställan, vill jag 
förorda, att i detta sammanhang riksdagens medgivande utverkas till över
skridande av posten med högst det av styrelsen angivna beloppet, 8 100 
kronor.

Statens bakteriologiska laboratorium: Omkostnader.
För innevarande budgetår är anslaget upptaget till 47 500 kronor.
Anslagsposterna till sjukvård m. m. och till expenser ha föreslagits upp

tagna med oförändrade belopp. Under anslagsposten till övriga utgifter skulle, 
i anslutning till förslaget om inrättande vid laboratoriet av två apoteksinspek- 
törsbefattningar, uppföras en ny delpost å 10 000 kronor till reseersättningar.

Löne
grad

A 30 
A 11 
A 7 
A 7 
A 6 
A 4
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Härjämte föreslås höjning med 1 000 kronor av det för inköp av förbruk
ningsartiklar avsedda beloppet och med 400 kronor av delposten till städning 
m. m. För tillverkning av nationella standardpreparat har räknats med minsk
ning av medelsbehovet med 2 000 kronor.

Utskottet.

Kungl. Maj ds förslag innebär, att avlöningsanslagen för bakteriologiska, 
rättskemiska och farmacevtiska laboratorierna för nästa budgetår anvisas 
med belopp, som i förhållande till motsvarande anslag för innevarande bud
getår mer än fördubblats. Även beträffande omkostnadsanslagen ha avsevär
da uppräkningar föreslagits. I betydande utsträckning sammanhänger höj
ningen av avlöningsanslagen med den allmänna löneregleringen. Vidare hän
för sig kostnadsökningen till att beträffande åtskilliga befattningshavare fö
reslagits förbättrad löneställning, delvis i anslutning till regleringen av be- 
fordringsgången för viss biträdespersonal. I sistnämnda hänseende må erin
ras om att förra årets riksdag understrukit behovet av en omprövning av 
tjänsteställningen för personalen vid bakteriologiska laboratoriet.

Vad särskilt angår sistnämnda laboratorium innebär förslaget allenast en 
mindre ökning av personalen. Vid laboratoriet ha under de närmast förflut
na budgetåren kostnaderna för en betydande del av personalen icke kommit 
till synes å avlöningsstaten, enär dessa kostnader bestritts med militära me
del. För innevarande budgetår bestridas samma kostnader —- i enlighet med 
vad som förutsatts vid anslagsberäkningen — genom överskridande av av- 
löningsanslaget. Nämnda personalgrupp, som hittills ansetts tillhöra en be- 
redskapsorganisation, förutsättes skola erhålla fortsatt anställning vid labo
ratoriet för fullgörande av dess fredsmässiga arbetsuppgifter. Härav följer, 
att kostnaderna böra inräknas i avlöningsanslaget.

Beträffande rättskemiska och farmacevtiska laboratorierna sammanhänger 
anslagshöjningen även med förslag om utökning av laboratoriernas arbets
krafter. För rättskemiska laboratoriet har Kungl. Maj:t ansett erforderligt 
att redan under innevarande budgetår medgiva viss förstärkning av persona
len till följd av arbetsbördans snabba ökning. Vad angår farmacevtiska labo
ratoriet medför Kungl. Maj:ts förslag om överflyttning till laboratoriet av 
den farmacevtiska kontrollen av apoteken behov av utökning av arbetskraf
terna.

Utskottet har beaktat, att arbetsbördan vid ifrågavarande laboratorier till 
väsentlig del är beroende av den omfattning, i vilken myndigheter och en
skilda påkalla undersökningar m. m. Vid sådant förhållande får det anses 
angeläget, att laboratorierna äro försedda med arbetskrafter i den utsträck
ning, som motsvarar det allmännas krav. Med hänsyn härtill vill utskottet 
icke framställa erinran mot Kungl. Maj ds förslag beträffande personalor
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ganisationen vid laboratorierna. Då Kungl. Majds förslag ej heller i övrigt 
givit utskottet anledning till erinran, får utskottet hemställa,

att riksdagen må
1) bemyndiga Kungl. Majd att vidtaga de ändringar i per

sonalförteckningen för statens bakteriologiska laboratorium, 
som förordats i statsrådsprotokollet över socialärenden för 
den 7 mars 1947;

2) godkämia följande avlöningsstat för statens bakterio
logiska laboratorium, att tillämpas tills vidare från och med 
budgetåret 1947/48;

Avlöningsstat.
1. Avlöningar till ordinarie tjänstemän,

förslagsvis ..............................................  kronor 260 000
2. Arvoden och särskilda ersättningar, be

stämda av Kungl. Maj:t, förslagsvis » 15 000
3. Avlöningar till övrig icke-ordinarie per

sonal, förslagsvis ............................. » 840 000
4. Rörligt tillägg, förslagsvis ........................ » 65 000

Summa förslagsanslag kronor 1 180 000;

3) för budgetåret 1947/48 under V a huvudtiteln såsom 
förslagsanslag anvisa

a) till Statens bakteriologiska laboratorium: Avlöningar 
1 180 000 kronor;

b) till Statens bakteriologiska laboratorium: Omkostnader 
595 000 kronor;

4) bemyndiga Kungl. Maj:t att vidtaga de ändringar i per
sonalförteckningen för statens rättskemiska laboratorium, 
som förordats i statsrådsprotokollet över socialärenden för 
den 7 mars 1947;

5) godkänna följande avlöningsstat för statens rättskemis
ka laboratorium, att tillämpas tills vidare från och med bud
getåret 1947/48:

Avlöningsstat.
1. Avlöningar till ordinarie tjänstemän, för

slagsvis .........................................................  kronor 60 000
2. Avlöningar till icke-ordinarie personal .. » 110 000
3. Rörligt tillägg, förslagsvis ........................... » 10 000

fi -------------------------------------------------------------------------

Summa förslagsanslag kronor 180 000;
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6) för budgetåret 1947/48 under V a huvudtiteln såsom 
förslagsanslag anvisa

a) till Statens rättskemiska laboratorium: Avlöningar
180 000 kronor;

b) till Statens rättskemiska laboratorium: Omkostnader 
35 000 kronor;

7) medgiva, att den i avlöningsstaten för statens rättske
miska laboratorium upptagna anslagsposten till avlöningar 
till övrig icke-ordinarie personal må för budgetåret 1946/47 
överskridas med högst 20 000 kronor;

8) bemyndiga Kungl. Maj:t att vidtaga de ändringar i per
sonalförteckningen för statens farmacevtiska laboratorium, 
som förordats i statsrådsprotokollet över socialärenden för 
den 7 mars 1947;

9) godkänna följande avlöningsstat för statens farmacev
tiska laboratorium, att tillämpas tills vidare från och med 
budgetåret 1947/48:

Avlöningsstat.
1. Avlöningar till ordinarie tjänstemän, för

slagsvis ....................................................... kronor 59 000
2. Arvode, bestämt av Kungl. Maj:t ........... » 1000
3. Avlöningar till övrig icke-ordinarie per

sonal .............................................................. » 185 000
4. Rörligt tillägg, förslagsvis ............................. » 15 000

Summa förslagsanslag kronor 260 000;

10) för budgetåret 1947/48 under V a huvudtiteln såsom 
förslagsanslag anvisa

a) till Statens farmacevtiska laboratorium: Avlöningar 
260 000 kronor;

b) till Statens farmacevtiska laboratorium: Omkostnader 
56 900 kronor;

11) medgiva, att den i avlöningsstaten för statens farma
cevtiska laboratorium upptagna anslagsposten till avlöningar 
till övrig icke-ordinarie personal må för budgetåret 1946/47 
överskridas med högst 8 100 kronor.

Stockholm den 6 maj 1947.

På statsutskottets vägnar: 
J. B. JOHANSSON.

Bihang till riksdagens protokoll 19A7. 6 samt. Nr 103—105. 2
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Vid förestående ärendes slutbehandling inom utskottet hava närvarit:
från första kammaren: herrar Johan Bernhard Johansson, Oscar Ols

son, Lindström, Karl Andersson, Andrén, Gustaf Karlsson, Heiding, Gustaf 
Iwar Anderson, fröken Andersson, herrar Albertsson, Näsström och Ivar 
Persson; samt

från andra kammaren: herrar Svensson i Grönvik Ward, Malmborg i 
Skövde, Bergström, Rubbestad, Mårtensson, Lindholm, Åkerström, Holm
ström, Hoppe, Jansson i Kalix och Birke.


